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ÉVKÖZI 24. VASÁRNAP                             B év              1 – 4 oldal 
 
Olv.: Iz 50,5-9a – Jak 2,14-18 – Mk 8,27-35 
Jézus megjövendöli szenvedését 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Isten hozta a Testvéreket, mindazokat, akik békére vágynak. Ez az imádságos énekünk ezt a 
vágyunkat fejezi ki. Isten közelében van remény, van lehetőségünk erre a békére. Itt 
mindenkinek helye van ebben a közösségben. Nem idegenként jövünk ide, hanem mint 
istenkereső és egymást is elfogadni akaró emberek. Egyetlen ember van most itt ebben a 
templomban, aki ennek a közösségnek még nem tagja. Itt van egy kicsi gyerek, aki a mai 
napon ebben a szentmisében a keresztség révén lesz tagja a mi közösségünknek.  
 
Azt kérjük a számára, hogy a mi segítségünkkel is Isten közében tudjon élni. Békességes 
emberré váljon, aki Istentől megtanulja, hogy a szívünkben kell helyet adni egymásnak. Nagy 
kaland ez. Ez a kicsi gyerek is erre a nagy útra készül. Reményeink szerint hitében elmélyül. 
Megtanulja, mit jelent Istent szeretni és egymást szeretni. Mindannyian Pál apostoltól 
tanulhatjuk, aki azt mondja:  
 

„Isten Fiának hitében élek, aki szeretett engem és meghalt értem!” 
 

Jézus Krisztustól, a megmentőtől tanulhatjuk meg, hogyan kell Isten szeretetére válaszolni, és 
egymást szeretni. Vizsgáljuk meg az életünket, tartsunk bűnbánatot, hogy méltóképpen 
ajánlhassuk fel ezt a dicsőítő áldozatot. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Gondoltunk arra, hogy mi módon menthetjük meg az életünket? Gondolkodtunk ezen, vagy 
csupán mindig azzal foglalkozunk, hogy mi módon kerülhetünk ki különböző nehéz 
helyzetekből? Hogyan tudunk valamit megszüntetni, ami teherként rajtunk van? Vagy 
egyáltalán komolyan gondoljuk-e azt, hogy a mindennapi gondjaink-bajaink közepette 
mindennél fontosabb, hogy hogyan gondolkodunk önmagunkról. Mit gondolunk az emberi 
életről? 
 
Jézus az életútjára hív bennünket! 
Jézus - akiről ma hallottunk – azért jött, hogy segítsen nekünk embereknek, hogy azt az 
abszurd helyzetet meg tudjuk szüntetni, amibe belekeveredtünk. Miről van szó? Miért jött 
Jézus, aki megkérdezi a tanítványoktól: „Mit gondoltok, kinek tartanak Engem az emberek?” 
Mit gondolnak az emberek Róla, aki, amikor elkezdte működését a kafarnaumi zsinagógában, 
akkor azt mondta:  
 

„Az Úr Lelke Rajtam, ő küldött, hogy örömhírt vigyek az embereknek!” 
Ezzel az életútjára hív bennünket, 

ahogy ma az énekünkben is megvallottuk: „Az életútját mutatod nekem!” 
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Miért? Nem ismerjük az életútját? Mindegyikünk valami módon gondolkodik az életről, és 
valamilyen úton járunk. Csakhogy ez az út zsákutca azért, mert a teremtő Isten szeretetét 
visszautasítottuk. Ezzel kezdődött el az ember vesszőfutása.  
 

Lemondtunk az Isten szeretetéről.  
Azt gondoltuk, e nélkül is lehet élni.  
Azt gondoltuk, hogy lehet a nélkül élni, Aki az élet forrása,  
Aki az élet ajándékozója, Aki értünk van.  
Azt gondoltuk, lemondhatunk nagylelkűen.  
A magunk útját járjuk Isten nélkül, 
lemondunk erről a szeretetről, az Élet Szerzőjének szeretetéről.  
Egyáltalán le lehet mondani a szeretetről?  
Szívünk mélyén állandóan ez a kérdés izgat bennünket. 
 

Jézus tanításával és példájával mutatja meg az életútját! 
Jön Jézus, aki az életútját mutatja meg nekünk. Hogyan? A mai vasárnapnak ez a központi 
gondolata. Hogyan mutatja meg Jézus az életútját? Valójában mit is jelent ez? Jézus, aki 
értünk emberré lett, minden ember képviseletében helyreállítja a kapcsolatot az Atyával. Ez a 
megváltás!  

Jézus helyreállítja a kapcsolatot a teremtő Istennel! 
 

Fölmutatja szeretetét az Istennek!        
Ő mindegyikünk testvérévé lett,  
egy lett közülünk, emberi életet vállalt!  
Megmutatja nekünk tanításával,  

- úgy tanított, mint Akinek hatalma van, -  
megmutatja nekünk élete példájával,  

- mindenkivel jót tett, -  
hogy mi az életútja! 

  
Az életútján csak akkor tud az ember járni, 
ha újra fölismeri, hogy nem lehet az Isten szeretete nélkül élni! 

 
Fordítsuk le ezt a nagy igazságot a mindennapjainkra: nem tudunk a másik szeretete nélkül 
élni! Abszurd helyzet az, amikor valaki úgy gondolja, hogy erről lemondhat. Sokszor 
használjuk ezt a fogalmat, abszurd. A latin surdus azt jelenti, hogy süket. Abszurd helyzet, 
süket annak az embernek a helyzete, aki se lát, se hall. Úgy gondolja, hogy élheti az életét 
szeretet nélkül.  
 
Jézustól tanuljuk az isteni logikát, a szeretetet! 
Jézus azt tanítja nekünk, hogy fogjuk fel, értsük meg, az ember emberhez méltó életet csak 
akkor tud élni, ha valamiképpen az Isten szeretetének a logikáját magáévá teszi. Mi emberek 
nagyon logikusak vagyunk. Büszkék is vagyunk rá, hogy logikusan gondolkodunk, vagyis 
emberek vagyunk. A logikus gondolkodás emberi gondolkodás.  
Hallottuk Pétert, aki nagyon logikusan gondolkodott. Jézus arról beszélt, hogy neki 
szenvednie kell. A normális emberi válasz az volt: „Ez nem történhet meg! Hogy lehet ez? Te, 
aki az Isten Fia vagy, te, aki úgy vagy itt közöttünk, ahogy ezt megtapasztaltuk, te szenvedni 
fogsz, sőt meg fognak ölni, meghalsz?” Péter emberi módon gondolkodik. Ez a normális 
gondolkodás. Ez nem eshet meg Jézussal. 
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Mit mond neki Jézus? Sátán, mert csak emberi módon gondolkodsz, tűnj el. Nem isteni 
módon gondolkodsz. Annak a Péternek mondja, aki megvallja. „Ti kinek tartotok Engem?” 
„Te vagy a Messiás!” A héber gondolkodás szerint a Messiás a Fölkent. Ugyanez a héber szó 
görögben a Krisztosz, latinul a Krisztus. Magyarul is a Krisztus, a Fölkent! Héber 
gondolkodásban a fölkent a király, akit fölkent az Isten, hogy a népét vezesse. Népét gyűjtse 
egybe, népéről gondoskodjon.  
 

Krisztus azt mondja, hogy nem a hatalommal van megjelölve! 
 
Nem olyan hatalommal akar megjelenni számunkra, mint ahogy a király képviseli a hatalmat. 
Ezt várták Tőle, hogy mint Fölkent, teljes hatalommal, a hatalom birtokában majd rendet 
teremt politikai, gazdasági értelemben. 
 

Jézus elkezd beszélni arról, hogy ő az emberfia, 
aki szenvedni fog, aki meghal értünk, mert szeret! 

Ez az isteni logika! 
 
A hatalmas az, aki legyőzi a másikat. Az erős az, aki legyőzi önmagát. Az erős az, aki tud 
szeretni. Mi történik? Jézus a Péternek adott válaszával ezt hangsúlyozza. Mi az élet útja? Az 
élet útja ez, amelyet ő jár, amit ő mutat nekünk. Nem hatalommal föllépni a másikkal 
szemben, hanem isteni logika szerint teremteni kapcsolatot a másikkal! 
 

Mi az isteni logika? 
A szeretet! A szeretet logikus? Egyáltalán nem logikus! 

 
Mi az isteni logika?   
Az, hogy nem logikus, logikátlan, mert szeret!  
Aki szeret, az nem állít feltételeket!  
Aki szeret, az kockáztat! 
Aki szeret, annak fontos a másik!  
Ez az isteni logika! 
Ez az az út, amire Jézus hív bennünket!  
 
A mai napon igen komolyan gondolkodjunk el ezen.  
Okos, logikus emberként gondolkodunk és építjük a kapcsolatainkat.  
A logikus kapcsolatok előbb-utóbb kimerülnek.  
Csak a szeretetben létrejött kapcsolatok  
és a szeretet által védett kapcsolatok azok,  
amik kibírják az élet mindennapi gondját és baját.  
Ez az, ami az életre vezet, mert az ember ezt Istentől tanulja.   
Jézus ezt az isteni tanítást adja tovább.  
Egyetlen megoldás van, ez az út, a szeretet útja.  
Ha barátkozunk ezzel a gondolattal,  
akkor kicsit közelebb jutunk az élet titkához,  
– ahogy hallottuk a mai szentleckében –  
tettekkel is meg tudjuk ezt mutatni,  
ami sokféleképpen lehetséges,  
nagylelkűségben, áldozathozatalban, megbocsátásban! 
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Mondanám azt, hogy néha legyen süket az ember.  
Nem biztos, hogy mindent meg kell hallani.  
Legyen néma az ember, nem biztos az,  
hogy mindig ki kell mondani, ami a szánkon van.  

 
Így épül az élet, vagyis az egymással való kapcsolatunk 

és örüljünk annak, hogy a világra születtünk! 
 
Ez a kicsi gyerek erről még nem tud. Mekkora ajándék, hogy a világra született. Ezt majd az 
édesanyja, meg az édesapja tanítja meg neki elsősorban a példájukkal. Ahogy fogadták őt. 
Ahogy körülveszik őt. Szokták mondani, hogy egy kicsi gyerek fölforgatja az emberi 
kapcsolatokat. Az anyának, az apának az életét átszervezi, de az egész családnak az életét is. 
Ez a normális, mert az életről van szó. Az életet kell szolgálni. Itt nincsenek kibúvók. Nem 
lehet egy kicsi gyereknek olyant mondani, hogy később, várjál. Azt a kicsi gyereket meg kell 
etetni és sok minden más teendő is van körülötte. Ez mind-mind arról szól, hogy az életet csak 
ebben az értelemben lehet élni.  
 

A teremtő Isten szeret bennünket, 
valahogy így akarja szolgálni az életünket! 

 
Ez a házaspár is azért hozta ide ezt a kicsi gyereket, mert értékelik az életet. Az élet útját 
Jézustól tanuljuk, mert az élet útja isteni. Csak istenes gondolatokkal lehet ezen az úton járni. 
Ha csupán emberi indíttatásaink vannak, akkor előbb-utóbb zátonyra fut mindenkinek az útja. 
Jézus ma ezt akarja nekünk tanítani. Ezt a kicsi gyereket is ma erre az útra hívjuk! 
 

Keresztelő 


